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AIS RAN HElM PAPIRFABRIK 

RAN HElM 

ARBEIDSTIDS
FORKORTNINGEN 

N ar dette leses er fo rkort elsen au den 
ukentlige arbeidstid til 45 timer forl engst 
gjennemfort. 

M ens innforingen au 48-tim ersuken for 
40 ar siden ble betraktet sam en star 
sosial landeuinning, ser uel de fl este idag 
45-timersuken m ere sam en okning au 
leuestandarden i stil m ed et eller annet 
lonnstillegg. M en m ens et uanlig lonns
tillegg gjerne gir de forskjellige grupper 
innen en bedrift start sett samme lonns
okning fJro sentuis eller i ore/time, sa uil 
arbeidstidsforkortn ingen sla surert forskjel
lig ut, ikke m inst jJa Ranheim huor ui 
har hatt dagarbeide pa 48 timers uke og 
skift arbeide pa 46% timers. Endda m ere 
kompliserer det at uisse grupper skiftar
beidere alleTede lenge har hatt 45 timers 
effekt iu arbeidsuke. Folgelig er det dag
arbeiderne sam ojJpnaT m est ued arbeids
tidsforkortn ingen, m en sa er det ogsa disse 
ui venter m es f au naT det gje[deT produk
tiuitetsokning. 

F OT bedTiften betyr endringen okede 
omkostninger ( og administratiut m erar
beide) i en tid m ed vanskeligere ause tning 
og fallende PTiser. D et er derfor m eget 
om a gjore at vi m ed oket produktiuitet 
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innvznner noe av det tajJ te . Selv i driftsavdelingene, hvor maskineriet 
dominerer produksjonstakten, er det store muligheter for produksjons
ekning. ] eg tenke1· i ferste rekke pa selve p a jJ i r m ask in en e. V ed 
bedre produksjonsfJlanlegging og studium av driftsavbrytelser fra be
driftsledelsens side og ued full utnyttelse av maskinkapasiteten fra. bet je
ningens side, kan nok ukefJroduksjonen ekes. 

I vc1re uedlikeholds- og andre hjelpeaudelinger som arbeider pa dag

tid, ber ued eket innsats ( eller reduserte tapstider) hell ut kunne kom
fJ enseres for den kort ere arbeidstid. 

D ette er uiktig om <•i ikke sakker eft er i konkunansen som alt tyder 
pact bli temmelig hard fr ernouer. D ette er ogsa arbeidslivets store organi
sasjoner k elt klar over. D et er sagt rett ut at bade produksjonsresultatet 
og fJrodukti viteten rna ekes for a Legge grunnlag for a hindre at var 

levestandard skal synke. I forbindelse m ed fellesoppgj0ret ved tariffrevi
sjonen i fior av fatt et hovedorganisasjonene en erklaning som br.erer bud 

til bllde arbeidstakere som til arbeidsledelse, og man vil finn e den gjengitt 
in extenso inne i bladet . 

D en anbefales til studium og eft erlevelse for enhver av oss pa hver var 
arbeidsplass. 0 g sa tillykke m ed 45-timersuken! 
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Det finnes enn~ store trrer i Tnm
lag. Denne eika vokser p~ 0rlandet 
i nrerheten a v Austr~t. Ka nskje flere 
av Bielke-retten har gMt under dens 
veldige krone. Som bildet viser er det 
bare s~ vidt at 3 mann favner rundt 
den. 



(]{([ I l hei I I l eldre tidcr 
(Forts. fra nr. 4 19•58 ved Th. 0.) 

Det blev Anders Jensen J ervan som 
overtok forpaktningen av m0llene og 
stampeverket. Han meddeler na r han 
i 18312 averterer en stilling ved Vig
elvens M0llebrug, at han bor <<Ved 
elvedraget». 

I midten av 1830-a r ene blev en ny 
drift s0kt opptaJtt pa Ranum. I s in 
5.arsberetning for 1'830~1835 uttaler 
amtmann Riis de rom: «Af skifersten 
er det i det sidste aar brudt en for
trinlig art, den find es paa Ranum 
gaard i Strinden prestegjeld tret vecl 
T rondhjemsfjorden, omtrent %, m iil 
fra byen . Den er fa st og clog lett a t 
bearbeicle saa den vilcle vrere s rerdeles 
skik ket til bygningsarbeicler . J eg har 
Iadet Slotsbygningskommissionen i 
Ch ris t iania tilstille en pr0ve af denne 
skifersten, og den er af veivresenet 
bleven brugt til m iileprele, ligesom af 
private benyttet til trapper, gravstene 
og deslige. Men eierens mangel paa 
formue og det lidet behov af productet 
i det Norclenfjeldske gj0r, at dette 
brud ikke vil blive af betydenhed». 

Dette hadde nu den godeste amt
mann ikke h elt rett i. Vi minner om 
de store mengcler natursten som tid
ligere utgjorde fabrikkens grundmu
r er og Vikelvens k a nalisering gjen
nom fabrikk en . - Cementst0beriets 
gravemaskin har i vinter gjort et bra 
innhugg i disse gam le murer ved ut. 
graving av tomten til den nye papir
maskinbygning. Ved H a nsbakken -
nede i fjrera, ses tyclelig det gamle 
stenbrudd hvorfra ma n sikkert m ed 
stort slit , br0t og fraktet stenen opp 
til fabr ikken. Stall- og f j0sbygningen 
pa R a nl1eim Vestre oppviser nydelig 
bearbeidede stenmure og i Trondheim 
find es ennu flere bygninger hvori 
inngar na tursten fra R eppesasen hvor 
murmester P ecleT Ch1·istian Nielsen 
(dansk), den nuvrorende eier a v R ep
pe 0vres oldefar , ha dde sterubrudd. 
R ett vest for Nylandsclammen sees 
ogsa et gammelt stenbrudd hvorfra 
m a n sikkert ha r tatt ut sten ti l tidli
gere damfester, m01lefundamenter, 
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et c. Det er bergarten gTI'!nnsten, en 
sedimentre r bergart ti!h0rende den sa. 
kalt e Hovinclg1·uppen, som har denne 
skifrige struktur. 

I H egerm a nns tid blev i 1803 sluttet 
et forlik m e!lem H egermann som ene
eier av Vik elvens vasskraft og grund
eierne rundt J onsvannet om oppdem
ningsh0yclen av clette. Vi skal komme 
tilbake til dette i en a nnen forbincl. 
else. 

I H egermanns siste tid ha dde Ra
num (m ed Nedre Viken) tilsammen 
en besetning pa 10 hester, 42 storfe, 
34 sauer og 4 svin. Folketa llet pa 
eiendommene ( som sikkert ble drevet 
som en gard) var t il sam men hele 71. 
Dette innbefatter nok samtlige hus
m annsplasser. M0llebruket var regnet 
a h0re til N edre Viken. 

Hegermann, som fra 18•311 va r blitt 
general og komma ndant i Trondhjem 
finder a ville skille seg av m ed Ra
num, a verterer den 14. april 1835 s in 
gard, som nu k a ldes Ranurn V estre, 
t ilsalgs. Ga rden m ed h er lig heter blev 
da ogsa solgt i 183'6 til cand. theol. 
Law·itz DoTenfelclt J enssen for 23 000 
specidaler. 

H egermann reiste i 1841 til Chris. 
tia nia h vor han d0de samme ar pa 
Rikshospita let. 

La:t1·itz Dor enfeldt J enssen (1801-
11859) var s0nn av immigranten fra 
S0nderjylla nd Matz J enssen og Anna 
D 01·en[elclt. Dimittert fra Trondhjems 
Katedralskole tok ha n eksamen arti
um og b lev student i 1821. Efter mo
rens besternte emsk e studerte han 
t eolog i, og und erk ast et seg i 1831 t e
ologisk embetseksamen. !mens hadde 
han i lengere tid vrert i praktisk virk. 
somhet, som h a ns lyst mest sto til. 
Efter embetseksarnen var ha n hus
lrerer noen ar og bestyrte ogsa gar
den Bakkaune, familiens eiendorn i 
Strinda. 

Tr0nderslekten J enssen har fostret 
en rekke fremtredende borgere av 
vart la nd. H enimot fjerdeparten a v 
slek tens m enn har vrert forretnings-



overtagelsen giftet han 
seg m ed Karen Amalie 
Hag erup, da tter av bor
germ est er i Trondhjem 
Gaspa1· Hagerup. Om de
res samli v har datteren, 
fru Emma J enssen, g. m . 
direkt0r ved Trondhjems 
T ekniske Lrereanstalt, J . 
J enssen (ikke slektning) i 
1933 skrevet en del minner 
«for barn og lbarnebarn», 
men av sa stor interesse 
for de f lest e ranheimere, 
at vi i det f0lgende skal 
g jeng i det m est e: 

Bruksei e1· Lauritz D . J enssen m j frue f. H agerup 

«D et var m ed god vilje 
og f r eidig mot Lauritz 
Dorenfeldt og Karen Ama
lie begynte sitt samliv, og 
det k unde trenges, for det 
var meget a ta fatt p a, sa 
stort som bruket var. F ar 
var p i\. ferde overalt fra 
den tidlige morgen, og det 
samme var mor. Hun stod 
opp hver morgen kl. 4 , 
g ikk i kjeller en og skum
met m elken og ordnet m ed 
fors endelsen til byen. (Be
setningen var ca. 50 kj0r). 
For a vrere viss p i\. at den 
skulle komme frem i rett 
tid, gikk klokken p i\. Ran-

m enn, 'brukseier e og ingeni0rer med 
vidsyn og dyktighet. Ma nge a v kvin. 
nen e finner m a n som hustru er til 
la ndets fremstaende s0nner. Inntil 
119114 har det vrert 15 stortingsmenn 
og en suplant og '5 kvinner f0dt J ens
sen var gift med stortingsmenn. T o 
J enssener fra Ranheim ble statsrader. 

Lauritz Dorenf eldt J enssen 0nsket 
a bli brukseier som a lle hans 3 br0dre 
blev det: H ans P et er m ed det W essel
ske Stjerdalsgods, J ens Nicolai m ed 
Vcerdalsgodset og A nthon med Vinje 
gods i Mosvik en. Disse '3. var a ile 
godseiere, Ranheim var intet gods 
(men vel en del av det tidligere Bakk-e 
kloster gods), L auritz Dorenfeldt J ens. 
sens sta tus ble brukseier og pro
priet rer. 

Da h a n overtok R a nheim med h er
lighet er var h a n 35 a r , a ltsa i sin 
ungdoms beste a lder. Snart efter 
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h eim en he! time foran 
klokken i byen. Middag ble spist bade 
«ute» og <<inde» klokken 11, og det 
ble a lltid stor forbauselse og forfer
delse p i\. g jest er som kom reisende 
som mente a komme til normal mid
dagstid kl. 1 og sa oppdaget a t mid
dag hadde Ranheims-folket spist for 
3 timer siden. Men m a t fikk de nok 
a llikevel. 

J eg har h0rt a t far var en used
vanlig flink jordbruker, som ha ns folk 
hadde stor respekt for , men de hadde 
ogsa fuld tillid til ham og h a n var 
m eget avholdt. Til garden h0rte den 
h erlighet a ha r ikelig vannkraft. Vik
elven , som l0per ut a v Jonsvannet , 
gar g jennem hele eiendommen og 
drev dengang de to Fosse-m0ller, 
som malte bare for bygdens folk -
der fandtes ikke a ndre m0ller i vid 
omkreds - og D a lens og L0kkens 
m0ller , som m a let utelukkende de 



st0rTe kvanta, som blev sendt til for
maling fra byens kj0pmenn. H eller 
ikke i byen eller dens omegn fandtes 
andre m0ller end Ranheims. Vel var 
Ranheim en ganske stor gard, m en til 
jordveien trengtes nok ikke de 16 
hester som stod pa stallen. Flere av 
dem gikk daglig til byen i sakaldt 
«gods-kj0ring», d. v. s . de h entet 
korn hos kj0pmennene og bragte dell: 
tilbake nar det var malt. I mange a r 

hadde far slesvigere som mellemes
tere (br0dr ene H0rlock som senere 
a nla Skovgaard M0lle pa Charlotten . 
lund ), m en sa blev der nordmenn 
som hadde g jennemgatt gradene og 
lrert pa stedet. Det var en ganske 
stor bedrift som g ikk pa dag- og 
na ttskift. All slags ha ndverksarbeide 
utf0rtes pa garden, saledes var to 
snekkere og en smed a lltid i arbeide. » 

(Forts.) 

HOVEDORGANISASJONENES ERKLA:RING 

OM OPPRETTHOLDELSE AV PRODUKSJONEN 

Norsk Arbeidsgiverforening og 
Landsorganisasjonen i Norge er kla r 
over at forkortelsen av arbeidstiden 
sammen med den l0nnsmessige kom
pensasjon vii bli en sterk belastning 
pa produksjonen og dermed for sam
funnets 0konomi, med mindre a ile 
parter gj0r siJtt ytterste for a opprett. 
holde produksjonsvolumet uten 0ket 
bemanning. 
1) Landsorganisasjonen henviser til 

sitt produktivitetsprogram som bl. 
a . peker pa at det for fagorga nisa
sjonen er en viktig oppgave i hver 
enkelt bedrift og bransje a med
virke til en hevning av produktivi
teten. Landsorganisasjonen opp
fordrer arbeidstakerne til a vrere 
klar til straks a oppta arbeidet 
ved arbeidstidens begynnelse, ut. 
nytte arbeidstiden fullt ut og i 10-
pet av arbeidstiden ikke forl a t e 
arbeidsplassen uten gyldig grunn. 
Spise- og hviletid fastsatt i regle
m ent eller i medhold av tariffav
tale rn a f0lges. Arbeidet m a h ell er 
ikke avsluttes f0r arbeidstidens 
s lutt. 

N a eT det tid jo1· va1·puss 

av bilen igjen. -

Videre oppfordrer Landsorganisa.. 
sjonen arbeidstakerne til etter 
beste evne a bidra til a holde pro. 
duksjonsutstyret i best mulig 
stand og a utnytte det efter dets 
k a pasitet , utnytte rarnateria lene 
r asjonelt og unnga un0dig svinn, 
samt a delta effektivt i fo·rs-lags
virksomh et en. 

2 ) Arbeidsgiverforeningen pek er pa 
betydningen av rasjonell planleg
g ing og organlsa sjon a v arbeidet 
og oppfordrer pa sin side bedrif
tene til a 0ke sine bestrebelser 
pa dette f elt. Videre oppfordrer 
den bedriften til a s0rge for at 
arbeidsmateriellet og det a11bei. 
derne skal bruke i sitt daglige ar
beid er pa plass og ::Jot verkt0y og 
utstyr er i best mulig s tand. 

3) Arbeidsgiverforeningen og Lands
organisasjonen presiserer betyd
ningen av samarbeid pa arbeids
plassen om tiltak for h evning a v 
produktiviteten. 



v are leverand8rer: 

HYLLA KALKVERK 
av bestyrer P. N . F0lstad 

I den indre del av Trondheimsfjor
den, populrert !mit «Innherredsfjor
den», Jigger pa f jordens nordside 
·bygden R0ra m ed et lite idyllisk sted 
som h eter Hylla . H er Jigger Hylla 
K alkverk. Fra Hylla til Stmmmen, 
som Jigger ved nordvestsiden av Bor
genfjorden og i bygden Indemy, 
s trekker det seg en m eget m ektig og 
god k alkstensare. 

I eldre tider livnrerte visstnok inn
byggerne av disse bygdelag seg m ed 
jordbruk og fisl, e, men a ller ede i be. 
g ynnelsen a v 1800-t a llet, begynte m an 
a produsere et bindemiddel for mu
ring. Dette bindemiddel ble frernstilt 
av kalksten, hvor k a lksten en ble 
brent i sakalte «miler» eller «tufter» 
sorn disse ble k alt i Innherr ed. K a lk
st enen ble brutt ut av berget, s latt 
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stykker og lagt i en stor ha ug hvor 
den ble blandet rned trevirke. Over 
det h ele ble lagt jord, og en trekklyre 
ble rnurt pa toppen av h a ugen. Apnin. 
ger i bunnen s0rget for lufttilgang , 
og nar man hadde laget en s lik h a ug, 
ble det h ele a ntent. Med en passende 
blanding av k alksten og trevirke, ble 
resultatet sorn regel ganske bra. Det 
man fikk g jennombrent pa denne m a 
ten , b le avlesk et og t0rket f0r det ble 
sendt ut pa markedet. Etter n iitidens 
krav til k al!{ens kvalitet , ma man vel 
k a lle denne fremstillingsmaten noe 
primitiv, og det produktet man opp
na dde pa denne m a t en , ville neppe i 
dag kunne blitt sendt pa m arkedet 
som god k a lk, i !wert fall ikke i ules
k et form. 

F 0rst mot slutten av 1800, ble kalk. 



brenning i de ovennevnte bygdelag 
brak t over pa mer moderne metoder 
a v N icolay Bu ch , Trondheim, bestefa r 
av bedriftens nav::er ende inneh aver. 
Han bygget en ring ovn ved Strom
m en , og sener e, i 189,7, en ringovn 
ved Hylla. Ringovnen ved H y lla ble 
ombygget og utvidet i 1909 av inge
nior Tobia s Brodtkorb, T rondheim . 
Etter a t ring ovnen var om bygd, kom 
prod uksjonen pa denne opp i 10--'12 
tonn pr . dog n. Selv i dag brukes ring 
ovnen i visse perioder, bl. a. nar en 
a v s jaktovnene m ed jevne mellomrom 
rna mures om , og med vante brennere 
k a n m a n produsere en absolu tt forste. 
klasses k a lk pa denne ovnen. 

All kalk ble ved arhundreskiftet 
Ievert som s tykka lk, det vi! si ak k u
rat som den ble tatt ut av ovnen . Alle
rede pa denne t id ble det !evert kalk 
fra H y lla Kalk verk til A .s R anheim 
P apirfa brik. Kalken ble seilt med 
nordlands jekter fra H y lla t il den be
mmte vannheisen i Trondheim og las
t et over i jernbanevogner og frak tet 
vider e til Ranheim. Disse jek ter h adde 
som eneste f remdriftsmiddel raseil, og 
var av den grunn selvsagt sv::ert av
heng ig av v::er og vind. T il sine t ider 
kunne det h ende a t turen Hylla
Trondh eim tok nesten en uke, sa for
brukerne fikk ikk e best a ndig nybrent 
k a lk. Ble det for galt med for m eget 
vinds t ille, hendte det a t m a n m atte 
sende slepebat f r a T rondheim f or a 
h ente en eller annen k a lkjekt pa Hy!. 
!a . Senere kom motor ogsa i disse 
j ektene, noe som var et stort f rem
skritt na r det g ja ldt a f a k a lken hur
tig og sikkert frem . I dag fraktes sa 
g odt som a ll st ykka lk fra H ylla m ed 
jernba ne, og k a lken kommer da h ur
tig og fersk f rem til forbrukerne. 

Etter hvert som beh ovet for m er 
k a lk g jorde seg g jeldende, og ovnens 
k a pasit et ved Ka lkverket ble utvidet , 
m a tte m a n foret a en omlegging av 
driften i stenbr uddet . I 1897 da bedr if. 
t en ble sta rtet, ble stenen t a tt ut i 
nedre brudd. Dette !a lik e ved s joen , 
og h er ble da ogsa ring ovn en i sin t id 
bygget. Ka lk st enen ble sk utt og br utt 
ut a v bergveggen , s latt i pa sse st yk 
ker og k jort i trillebor og sta blet inn 

ovnen. 
A llerede i 19'10 var jordlaget over 
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det nedre kalkstensbrudd sa mektig 
at det var nodvendig a skyte seg inn 1 
berget Ienger bort fra sjoen , h vor 
jordmassene var m indre. Stenbruddet 
ble derved f lyttet ca . 3150 m fra sjoen 
og opp i en h oyde pa ca. 415 m over 
hoyest e vannstand i fjo rden. Ka lkste
nen ble ogsa her skutt ut, sla t t i pa s. 
sende stykker og kjort n ed t il ovn en 
m ed t a uba ne. D enne t a uba nen er se
nere ombygget t il en br em seban e m ed 
vogner som kjorer pa skinner. 

I 19'30-arene kom k ravet om pulver
kalk i sekker bade for indus t r ielt 
bruk og ti l bruk i bygningssektoren. 
For a k unne m0te dette, ble det ved 
Hylla Ka lkverk bygget et knuseri 
som var ferdig til drift i 1936. Fin. 
heten av den knuste k a lk i sekker, 
som i dag leveres fra H y lla Ka lkverk , 
Jigger pa 90 % under 0, 2 m m k orn
st0rrelse. 

Det ble stadig storre ettersp0rsel 
etter kalk og billigere kalk, og da 
r ingovnen var forholdsvis dyr i dr ift, 
besluttet man a bygge en gassfyrt 
s jaktovn. Denne skulle ved s iden av 
a v::ere sv::ert arbeidsbesparende ogsa 
by pa den fordel at kullslaggen ikke 
brente seg fast i kalken . D ette er 
nemlig delvis tilfe lle rundt fyrhullen e 
i en r undovn , m ens ma n i en gassfyrt 
s ja ktovn fremstiller gassen i en egen 
generator, og kullen e k ommer derved 
ikke i bemring m ed k a lk en. Tidlig i 
1938 sto den nye 20 tonns s ja ktovnen 
f erdig, og i da.g tor m a n nok s i a t den 
ha r holdt ma l bade nar det g jelder 
p roduks jonskapasiteten og den kva li
tet m a n oppnar pa k a lken som bli r 
produsert i denne. 

Etter k rigen for tsa tte et ter sp0rse
len etter k a lk a stige, og i 1951 sto 
sja ktovn nr. 2 m ed en produksjons. 
k apasitet pa 30 tonn pr. dogn f erdig 
t il bruk. 

Rundt 1950 begynte m a n a merke 
a t hydra tkalken , ferdig lesket k a lk , 
var et produkt som ma n til sta digh et 
horte m er snak k om , Etter a h ::t fore
tatt unders0k elser i ut la ndet , hvor 
hydra tka lk en ha.dde v::ert br ukt i 
m a nge ar, ble et h ydrata nlegg f ullfort 
i 1955. For a f r emstille hydratka.lk , 
blir stykka lken som k ommer f erdig
.brent f ra ovnen knus t ned til fra 0- 2 
em og ma t et inn i en hydrator under 



tilsetning av en passende m engde 
vann. Produktet paserer deretter en 
vindsikt, en silo og blir si\. pa kket i 
sekker a 40 \{g. D en f erdige hydra t. 
kalk holder under 1 % vann og har 
en finhet av 90 % under 0 ,0044 mm. 

I de senere ar h a r man fl ere ganger 
diskutert om man ikke b urde utvide 
produksjonskapasitet en ved Hylla 
Kalkverk med ytterligere en sjaktovn. 
Man kom imidlertid til at m a n i f0rste 
omgang slwlle bygge om den sja kt
ovn som hadde en produksjonskapa
sitet pi\. 20 tonn pr. d0gn for om mulig 
g jennom en ombygging og oppna en 
st0rre produksjon pr. d0gn. 0!{et pro. 
duksjon ble oppna dd ved den ombyg
ging av ovnen som fant sted i 19'5S 
ved a 0ke brennsonen i ovnen. Uten 
a forringe kvaliteten k an denne ovnen 
na kj0res m ed 30 tonn produksjon pr. 
d0gn, og i n0dsfa ll kan det vel presses 
noen tonn til pr. d0gn ut av den . Va n
ligvis gar de to sjaktovner ved Hylla 
Ka lkverk , men med a ile tre ovner i 
drift, kan m a n regne m ed a t den sa m. 
lede produksjonskapasitet er ca. 65-
70 tonn kalk pr. d0g n . 

I de siste m a neder av '19•58 gikk A.s 
R anheim Papirfabrik over til a bruke 
knust k a lk - st0rre!se 0- 2 em iste
denfor stykkalk. Stykkalken blir 
knust i en Prahlm0lle, og etter a ha 
pasert bergerverk og sikt havner kal
k en i en silo hvor den mates pa bil 
med skrue for videretransport til 
jernbanen. 

K a lkens kvalitet avhenger i f0rste 
r ekke av kalkstenens renhet. F0rste 
gang Kalkverkets forekomst b le kart
lagt var i 19•24, da professor J. H. 
Vogt foretok en s lik k a rtlegging. I 
1>9J54 ble det foretatt dia ma ntboringer 
pa forskjellige steder i kalkstensfe!. 
tet. R esultatet a v disse boringer stem
te forbl0ffende godt m ed den f0rste 
kartlegging som professor Vogt fore
tok i 19•24. Videre beror kvaliteten av 
kalken pa en riktig brenning, og i 
denne forbindelse skal nevn es a t ogsa 
kva liteten av de kull man bruker til 
fremstilling av gass ogsa spiller en 
vesentlig rolle for kalkens kvalitet. 
Ved Hylla Kalkverk brennes kalken 
ved en temperatur som Jigger m ellom 
1000 og 11100°, noe man har funnet ut 
er den gunstigste temperatur for den 

8 

kalkstenstype ma n har der inne. H0y
ere t emperatur g ir lett d0dbrent k a lk. 

Produksjonsgangen ved H ylla 
Kalkverk er i korthet som f0lger: 
Stenen blir sprengt ut i bruddet. Ved 
hjelp av skrapespill blir den fylt i en 
silo, hvorfra den m ed dumper blir 
transportert bart til et tra nsportbil.nd. 
Der blir kalkstenen s la tt i passe styk
ker, og pa tra nsportbil.nd et f0rt over 
en sorteringstrommel og ned i en silo. 
I sorteringstrommelen blir smil.sten 
og grus skilt ut. Derfra fraktes k a lk. 
stenen m ed den tidligere nevnte brem
sebane ned til en silo som ligger like 
ved sjaktovnene. H erfra blir k alken 
tappet i vogner og med jevne mellom
rom ma t et ovnen e. Kalken paserer sa 
ned gjennom ovnen fra tappen og til 
bunnen hvor den na r den kommer ut 
er f erdig brent. I bunnen t a ppes kal
k en i vogner og kj0res deretter i for. 
skjellige s iloer. Det som skal leveres 
som stykkalk tappes i en silo hvorfra 
den med bil blir kj0rt til jernbanen . 
Den 0vrige del av stykkalken som 
skal knuses og bli til knust k alk for 
A.s R a nheim Papirfabrik, hydratkalk 
og pulverkalk gar til en annen silo. 
Derfra m a tes den til en Prahlm0lle 
hvor kalken bli r knust. Fra Prahl
m01len blir kalken ved hjelp av en 
skrue f0rt til en begerverk og over en 
sikt som star p i\. tappen av en silo. 
H er skilles en del av k alken ut og gar 
til den tidligere n evnte silo hvorfra 
den knuste k a lk til A.s Ranheim Pa
pirfabrik leveres, mens resten forde
les pa hydratanlegget og til en silo, 
via en vindsikt som inneholder den 
kalk som leveres som pulverkalk. 

Siden hydrata nlegget ble bygget , 
har denne kalktype stadig vunnet t er. 
ren g, mens pulverka lken som er ules
k et har g a tt noe tilba k e. Begge disse 
kalktyper pakkes i sekker fra pa kke
maskiner som star r ett over et tran
sportba nd. Tra nsportba ndet f0rer sek. 
kene, nar de er f erdigpakket, et godt 
stykke frem i lager et hvor de n il. blir 
stablet pil. sma pa ller som blir flyttet 
ved hjelp av en tra lle. Lageret som 
b le ferdigbygget i 1•95·7, er beregnet 
pa gaffeltruck, slik a t m a n kan stable 
kalksekkene i h0yden. Gaffeltruck er 
enna ikke innkj0pt, men m a n regner 
med at den vil bli tatt i bruk i l0pet 



a v a ret , slik a t ma n ka n fa utnyttet 
lageret s lik det opprinnelig var m e
ningen . 

Det har i de senere a r mer eller 
mindre kont inuerlig foregatt sma ut
viclelser og ombygginger vecl Kalkver-

ket , slik at man etter !wert k a n ha pe 
pa a t clet til enhver tid vii kunne m 0t e 
t idens k rav nar clet g j elder a frem. 
sti lle en god kalk til de mange for
skjell ige form a l hvor dette produkt 
brukes. 

MttTe?·ar·beicl pa vinter en . 

NOTIS i en bedriftsavis: «Bidrag 
f ra de a nsatte er m eget velkomne. 
K a nskje har De h0rt om en eller 
a nnen morsom t ildragelse som har 
bragt f rem et smil , eller kanskje en 
ny liten verdensborger.» M . C. 
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TIL SALGS: Brudekjole av hvit 
s ilke med kniplinger. Bare brukt en 
gang - og m ecl stort hell. 

Annonse i bed1·ijtsams 



J onsvannsreguleringen 

Fra L i Uevann. Ranheim og St1·indfjorden bakgrurmen . 

Lesere av T rondheimsavisen e vii ha 
lagt merke lil at i de siste 5 ar har 
disse jevnlig inneholdt stoff om Jons. 
vannet. F ra innlegg under «Or det 
frrtt » til refer a t er fra r ettssaker , be
far inger og skj0nn, har den a lminne
lige oppmerksomhet rettet seg mot 
Jonsvannet i en utstrekning som 
a ldri tidligere. Men fo r den a lminne
lige Ieser har det vrert vansk elig a 
forsta sammenhengen i a lt dette. Det 
k a n da h eller ikke forundre a ll den 
stund det i virkeligheten dreier seg 
om h ele '6 forskjellige - om enn inn
f iltrede - «sak er», dels prosjekter, 
dels ek spropriasjoner eller rett og 
slett s ivile s0ksmal. Undertegnede vii 
ved en senere an ledning - na r for. 
holden e er m ere avk lart - skrive en 
artikkel i «Ranheims-Nytt» om Jons
vannet som kraft og drikl<evanns
kilde. I dag er det den nylig avslut-
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tede Jonsvannsreguleringssak jeg 
skal orientere vare lesere !itt om. 

Siden de driftige nonner fra Bakke 
Klost eT pa 1'300-tallet ved hjelp av 
vannhj ul i V ikelv en begynte a utnytte 
vasskraften, har Ranum vrert sent
rum for en stadig vekslende og vok
sende industr iell virksomhet. H er har 
vrert m 0llebruk, sagbruk , st a mper og 
kobberplateha mmerverk , og siden 
18184 cellulosefabrikk og senere pa pir
fabrikk. Vikelven har bra fa ll , idet 
Jonsva nnet Jigger 149 m over h avet . 
Den utnyttede fallh0yde er siden 191111 
h ele 12•2 m som ved f ull regulering 
er beregnet a yde henved 3000 na tur
hestekrefter. Den effektive utnyttelse 
er selvf0lgelig mindre idet v i m a 
regne m ed f a llt ap i r 0rledninger og 
m ere eller mindre god virkningsgrad 
i turbiner og generatorer. 

Imidlertid er det et faktum at store 



vannmasser under fl om har r ent unyt. 
t et u t i sjeen . Arsaken hert il er a t 
J onsvannet hittil ha r v rer t for li t e 
som regule ringma g a sin. Selve sjeens 
area l ma sies A v rere stor i forhold 
t il nedslagsdistr iktet .. Dette s ist e -
hvorfra a lt r egn fe r eller sener e sek er 
ned til va nnet - sk a l vre re ca . 75 k m2_ 
Men oppdemningsheyden er ikke srer
lig imponerende. H eydediff er ansen 
mellom fu ll va nnst and ( avm erket 
m ed en jernbolt n eds lil.tt i f jellet ved 
Osen 2·2. oktober 1803 og i heyde m ed 
den sa k a lt e «fr iskje t» ( over lep) i 
demningen) og en lavva nnsta nd hvor 
under det ikke er m ulig A t appe ut 
full vassfering er bare 130 a 140 em. 
Uten t ilsig eller n edbe r er ikke dette 
mere enn for ca. 4 m ii.neders f ull drift , 
og er utgangspunktet ved vinter ens 
komme mindre bra og vil.r en kommer 
sent, sA vii det u vilk il.r lig inntr effe 
vassmangel og «vil.rknipe». Dette 
k j enner vi srerlig g odt f ra il.r ene 1897 , 
19,29 , 19•47 og 195-1. Men m a nge g a n
ger har vi engstet oss for en sit ua sjon 
vi ikke har visst hvorledes ville ut 
vik le seg . Vi er n il. en gang ikk e h erre 
over vrer og vind. Og det h a r mange 
gang er vrer t vanskelig A vurcler e 
hvilket innkjept elektrisit etskva nt u m 
vi ville trenge fo r a komme gjennom 
vinter en rent kraftm essig. Vi m a be. 
tale en stor del a v stremreg ningen for 
en eneste stremstopp i lepet av 7 
vinterm a necler, sA her h a r vrert store 
mulig het er for f eilvurderinger. 

Derfor h a r vi cla ogsa m a nge gan
ger vrert in ne pa tank en om en ut 
videt regule ring a v Jonsva nnet . Men 
vi har k viet oss a v h ensyn til grunn
eierne som i tidligere, vansk elig e si tu
a sjoner har vist imetekomm enhet og 
tilla tt ek stra ordinrer nedta pping , m ed 
samtidig g jennom gra ving a v Va len, 
det grunne og t rang e sund som skiller 
Store. og Lilleva nn nedenfor Va lset 
gil.rd . Som f e lge av visse r estriks joner 
Strinda Kommune innfer te ved J ons
vannet av h ensyn til dr ikkevannets 
renhet , oppsto en viss iritasjon hos 
g runneierne og i s lutten av 19153 og 
b egynnelsen av 1954 fikk denne _ 
uforskylt synes vi - ogsil. a dresse til 
Ra nheim P a pirfa brik , og det ble sagt 
r et.t ut a t ved eventuelle va nskelige 
va nnsituas joner, kunne vi ikke regne 
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Raregatta pa. J onsvannet . 

mecl velvilj e t il ekstra orclinre r ned
t a pping . 

Tidspunktet f or a fremm c en ut
videt r eg ulerin g nrermet seg derfor. 
Etter k onferanse med sakkyndig e 
ble a nsekni ng om utvidet vinterreg u. 
ler ing oversendt til I ndustr ideparte
m entet i juni 1954 . I septem ber sa m
me il.r ove rsencltes vil.r a nsek ning til 
Fylk esm a nnen i Se r -Trendela g som 
ble a nmodet om A Iegge den ut t il 
offentlig g jennomsyn for fremsettelse 
av eventu ell e innvendinger . Likesa ble 
sa k en forelagt Strinda Kommune. 
styre som i november ensstemm ig 
utta lt e at det ikke ville motsette seg 
r eguler ingen, m en som sek t e a stille 
visse betingelser herfor, som dog De
pa rtementet ikke tok h ensyn ti L An
dre innvendinger freml~om visstnok 
ikke og ved en befa ring juni 1955 a v 
en ingenie r fra Hovedsty ret fo r Vass
dragsvesenet , g limret grunneierne 
ved s itt f ravrer. De skulle k om m e 
k ra ftigere ig jen senere ! 

E tter a t R a nheim ha dde fores la tt 
nytt t a ppingsreglement for Hovedsty. 
ret , mottak vi endelig i september 
1955 Indust r idepa r t em entets t illatelse 
t il utvidet r egulering etter v assdTags
loven s § 62. Ved a t m a n ikke benyttet 
Tegn leringsloven , ble konses jon ikke 
nedvendig, h vilk et er en stor ford el. 
Betingelsene for a t vassdragsloven 
sk a l bli g jort g jeldende ved en utvidet 
reguler ing , er bl. a . a t den innvundne 
kraft ikke over stiger 500 HK, og at 
skadene er ubetydelig e. Slil~ vurderte 



Roerne pa vei oppover «Sto1·vatnet» 

Vassdragsvesenet situas jonen, siden 
sk ulle vi fa hore om de eiendommelige 
ulemper som ville oppsta etter grunn
eiernes oppfatning. 

I departementets tillatelse heter det 
bl. a. at detaljerte pla ner fo r gjen
nomfor ing av reguleringen skal fore. 
legges og godkjennes. Arbeidet ma 
pa begynnes innen en frist av '2 a r 
og f ullfores innen -5 a r. ( denne fr ist 
er sener e forlenget fordi skjonnet tok 
sa la ng tid a t det ville bli umulig a 
overholde fr istene.) 

Videre h et det a t v i eventuelt m a tte 
fore t a visse arbeider som kunne lette 
fiskens gang til gyt ebekk ene, sette ut 
yngel eller settefisk og bekoste f iske
r ibiologiske undersokelser etter de
partementet s nrermere bestemmelser. 

Endelig skulle der uta rbeides et 
m a novreringsreglem ent for den utvi
dete r egulering. 

Med h ensyn til selve regulerings. 
tilla t elsen h eter det a t fra 1. novem
ber til 30. a pril k an Jonsvannet senl{eS 
inntil kote 146,80, dog saledes at hvis 
vannstanden pr. 30. april er Ia ver e enn 
kote 14'7,14, ska l tappingen opphore 
inntil vannstanden er bragt opp i 
denne hoyde. Hoyden refererer seg til 
fa stmerke (bolt i fj ell ) pa sondre 
k a nt av oy m ellom de to utlopene 
fra Lillevann. Dette ha r hoyden 149,00 
met er over havet . 

Dette vii si a t m ens vi tidligere 
bare kunne tappe ned Jonsvannet 1130 
a 1'40 em ved full vassforing ( og endel 
m er e ved regulert vassforing) , ga 
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departem entet oss tillatelse til a t a ppe 
ned 220 em om vinteren, m en ved en 
Iaver e vannsta nd pr. 30. april enn 186 
em , skulle tappingen opphore innt il 
vannstanden kom over denn e h oyde 
igjen. 

Det ble straks tatt skritt til a fa 
avholdt skjonn for a fa f astlagt er. 
statningene til g runneierne. Dette ble 
en omstendelig affrere da det ikke var 
sa enkelt a f inne frem t il a ile disse, 
som ikke bare omfatter de fa stbo
ende, men ogsa a ile hytteeierne. Et 
visst pengebelop skulle deponeres og 
fre mfor a lt skulle Strinda og Selbus 
sorenskriver finne en passende tid for 
skjonnet , hvilket ikke va r sa enkelt, 
da m a nge a ndre skjonn - ikke minst 
de i Selbu - sto for dor en. 

I m ellomtiden ble det utarbeidet en 
m asse k art er og t a beller og frem. 
skaffet a nnet nodvendig materiale. 

Omsider ble skjonnet berammet til 
23. m a i 19156. Det var en stor forsam
ling som motte i Lagm a nnsrettens 
store sal i Ting huset. Motparten (som 
i s lik e sak er k a n regne med at el{spro
pria nten ma bre re saksomkostning 
ene) motte med h ele 4 hoyesteretts
a dvoka ter og en overrettssakforer. I 
mere enn 14 dager var det na befar. 
inger pa og ornkring Jonsva nnet av
brutt av rettsrnoter. Skjonnsforutset
ningene ble noe endret idet R a nheim 
P apirfabrik gikk rn ed pa a innskren
k e n edtappingen til 200 ern i tidsrurn
m et L november til 30. april , m en 
hvis vanns ta nden i tidsrom rn et 1. 
rna i til 24. m a i er Iavere enn 1816 ern, 
skal t a ppingen opphore inntil vann. 
Standen har na dd denne hoyde. 

Motpa rtens advoka ter bra gte inn 
sporsrna let om Ranheirns gamle regu
ler ingsrettigheter , noe som tok rneget 
tid og sorn ikke fikk noen betydning 
for reguleringsskjonnet , m en sorn vii 
kornrne opp som egen s ak . 

Det vis t e seg etter hvert a t ogsa 
vinterskjonn matte ti l. Dette f a nt 
sted 6. mars W57 etter at det ogsa 
hadde vrert re ttsrnoter i ja nua r. Det 
var et s tra lende vintervrer og et jevnt 
snelag pa Jonsvannet under vinter
befaringen. Vi snorekjorte etter trak
tor og det g ikk a dskillig forter e enn 
under sornrnerbefaringen. Men det 
m a tte enna en slik til. Den fant sted 



i man edskiftet m a i- juni 1957 og 
etter avsluttet prosedyre, kunne 
skj0nnsrettens 5 m edlem mer (soren. 
skriveren inklusive) endelig avhjemle 
skj0nnet 6. juli. 

Men enna er vi ikk e fe rdig med 
sa k en_ R iktig nok gikk det g reitt med 
tvangsfor retningen for «innsettelse i 
besiddelse av det ekspropriert e» (som 
det h eterl, men 7 g runneiere (hvorav 

2 senere t r a kk seg tilba ke) av de opp
rinnelige 144 saks0kte inna nket av
gj0relsen for overskj0nn. N y befa ring 
og nye r ettsm0ter m atte til , og f0rs t 
15. oktober b le overskj0nnet avhjem 
let . Endelig 4. desember 1958 a vsa 
lensm a nnen fravikelseskjennelse og 
den sak som ble pa begynt nesten 5 
a r tidligere var bragt til avslutning 
for melt sett. Enna g jenst a r g jennom
f0ringen a v de t eknisk e f ora ns t a lt-
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ninger som er n0dvendige f or a kunne 
dra nytte av den utvidede regulerings
rett. Mens dette sk r ives pagar arbei
det ved Osen med senkning a v dam. 
m en og k an alisering av V ikelven 
ovenfor denne. Nedenfor dammen ble 
saken. Riktignok g ikk det g r eit m ed 
g jennomskjrering ved Valen g jenstar 
fremdeles. 

Hva har vi sa oppnadd og hva har 

F'l'a 
1·eguleTings
a1·beidet ved 
Osen 1959 . 

sak en k ost et ? I sam lede erstatninger 
er utbeta lt etter skj0nnsr ettens av
gj0relser til g runneierne kr. 61 .-9125 ,
og i i\.rlige erst a tninger rna vi f rem
t idig betale k r. 3 .230,- . Det er t ydelig 
at r et ten - som tidligere depa rte
mentet - ikke h a r m ent a t skadene 
f or g runneierne er sa overvettes s tore. 
Sa ksomkost ningen e overstiger en
gangserstatningen e. Sak en ble jo a v 
m otparten blas t veldig opp. 



Og hva h ar vi vunnet ? J o, vinter
magasinet i J onsvannet er oket med 
nrermere 35 %. 0kningen represente
rer hele 7 m illion er m 3. D ette er vann 
for fu ll drift i h ele 40 dager. Sa vii 
man vel sporre: Men hvor skal man 
t a vannet fra? D et blir jo ikke mere 
vann av regnet som kommer na enn 
for? Nei, selvfolgelig ikke. Men tid
ligere h a r vi gjennomsnittlig m a ttet 
tappe ut ca. 7,5 mill. m 3 vann !wert ar 
i f lomticlen. N a h ar vi en mulighet for 
a nyttiggjore oss dette vann til kraft. 
produksjon. Det er jo som r egel for 
snesmeltningen om varen vi har hatt 
var «va rknip e». N a far vi et storre 
m agasin a tappe av, og derfor beclre 

Siden s ist vi lest e om bedriftsfot
ball i R a nheims.Nytt er det mye rart 
som h ar h endt pa denne fronten . D et 
viser seg a t det ikke er bare a vinne 
k a mpene, for a toppe serielisten ved 
sesongslutt. En rna ogsa ovel'1bevise 
et belt k retsting , som stikk i mot 
lover og sunn fornuft a nullerte serien. 
Ettter ferien h a dde vi 5 kamper ig jen, 
og a v disse vant vi fir e. D a siste og 
a vg j0rende k a mp mot «Brannvesenet» 
skulle forega, glirnret de ved s itt fra
vrer. D e diskusjoner, forhandlinger, 
protester og a peller som den ute
blevne k a mp forte rned seg er en a lt 
for lang historie a ta m ed h er. Men 
slutten pa visa ble at «R anheim 
Kra ft » b le arets seriemester i fotbaJ I. 
Sa langt var det kommet da k r ets
tinget tra dte sammen i november . 

Da. b le det atter en debatt pa tre 
timer om sam m e em ne, og ved en pa
fo lgende a vstemning, som ikke skulle 
h a vrert, b le serien underkjen t. Dette 
kan og far s ikkert fo lger i de senere 
serier, da det er et lag i topp og bunn. 
De s iste far nedrykking t il en Iavere 
k lasse som er implisert i sak en. Men 
som sagt, vi er ikke ferd ige med den 
kom iske tragedie av serien 1'958. Vi 
ba r tenkt a forfo lge sak en sa godt det 
lar seg g jore. 
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plass t il a ta vare pa f lomvannet. 
Selv om vi bare k a n nyttiggj0re oss 
,5 mill. m3 f lomvann, kan dette bety 
fu ll drift av fabrikken hvor det kunne 
ha spokt for innskrenket drift, og vi 
sparer en he! del kostba r innkjopt 
vinterkraft. Vi far m ed andre ord be
dre utnyttelse av vare 3000 beregnede 
naturhestekreft er. 

Sa k en som har m eclfort meget ar
beide og avfodd den ene tykke map
p en m ed korrespondanse og doku
menter etter den a ndre, har pa en 
frem ragende m a t e vrert f0rt for oss 
av den kjente vassdragsadvokat dr. 
jur. ATne Vislie, Oslo. 

Th. Ov er-wien 

Men over til skisport en , som skulle 
vrere den mest n aturlige sport pa 
denne tid av aret, m en som vrergudene 
satte en stopper for . Da «R a nheim 
Kraft» 8. februar skulle arr a nge re sitt 
forste kret srenn pa ski, og a nmeldel
sene var komm et i f leng, a lt var pla n
lagt til minste det a lj, da regnet det 
hele bart. 

D et h ar da vrert !itt skifore i vinlter 
ogsa, og tradisjonen tro var «Rotvold » 
ute som forst em a nn m ed bedrifts
la ngrenn 215 . januar. D et var ikke det 
a ller beste f0re, for etter a t skien e 
va r smurt og prepa rert m ed torr
smurning , satte det inn m ed sludd
byger straks for start. Sa en k a n t en
ke seg til hvilket s li t det m a tte b li pa 
den 10 km lange loypa. Av de 15 som 
s tartet for R a nheim ble det 4 forste. 
plasser og start bedre gar clet ikke an 
a gjore det , da to startet i samme 
k1asse. I k lasse I B vant Gis le Galaen , 
k lasse II B Olaf K ambua s, k lasse IV 
Arne Kambuas og klasse VI K a rl 
L0vlie. Ga laen og L0vlie va r ikke 
s nauere enn at de sondagen et t er be
satte h ver sin forsteplass i et la ng
renn pa L ian. 

Josa. 



I garnle dager het det at nar en tok 
en rundvask til jul og ellers holdt ha r 
og skjegg, ansikt og h ender noenlunde 
rene va r det bra. Det pastaes a t dette 
var g jennornsnittsrenslig heten her i 
la ndet. Dette var vel forhapentl ig 
overdrivelse, m en at det pa enkelte 
steder k unne vrere sa so rn sa m ed 
bruken av vann og sape kan vel neppe 
betviles. 

N a r en tenker pa at det bare er 100 
a r , eller vel sa det s iden den unga rsk e 
legen Semmelweis oppdaget renslig
h et ens og antiseptikkens store bet yd
ning, kunne en vel hell er ikke vent e 
a t den m enige k vinne og m a nn skulle 
forsta a t dette ha dde sa mye a si 
for folkeh elsen. P a de flest e steder 
her i landet innb0d vel k a nskje heller 
ikke forholden e, isrer vinters tid, til 
noen overdreven storvask. 

Men dette har h eldigvis forandret 
seg. Enna er vi nok ikke komm et sa 
la ngt som vi mil., nar det g jelder bru. 
k en av vann og sape. Vi Ieser om a t 
en noenlunde veldannet ja pa neser for 
eksempel bader 10 ganger om dag, 
og foler seg uren hvis det «bare» bli r 
to eller tre. 

I vare legeboker s tar det at en b0r 
ta et bad rninst en gang i uka, og det 
blir et adskillig mindre k rav. 

A uttale seg om hvordan renslig
h et en er pa Ranheim k a n vel vrere 
fa rlig, og en kunne komme i sk a de 
for a fo rnerrne mange husmodre forst 
og fremst. Men a lle ranheimsfolk er 
vel enige om at betingelsen e for a til
fredsstille et a lminnelig renslighets. 
krav er la ngt bedre i dag enn for bare 
10 a r s iden. Det er i dag pabudt a lle 
nybyggere a innsta ller e bad, og de 
fleste har dette ved siden a v sove
rommet. For de som arbeider pa fa 
brikken er det dusjbad i a lle avdelin. 
g er og m ekanisk verk sted har ogsa 
badstue. 

Men sa var det de som ikke har 
ba d i huset og ikke ar<beider pa fa
brikken _ Har de noen muligh et er for 
a bade, utenom sommermaneden e i 
Hansbakkfjrera og pa Hittert a ngen ? 
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Badstua 

Jo, vi har R a nheim Folkebad, og for 
a fa f0rstehands kjennskap til denne 
institusjon, h envente vi oss til Ran
heim Sa nitetsforenings formann fru 
Astrid Karlseng. Da vi kom dit satt 
hun akkurat ved skrivemaskinen og 
la siste ha nd pa sanitetsforeningens 
arsm elding. Korrespondanse m ed a n. 
dre fo reninger, skriv til og fra kom
munale myndig het er la i sirlig kvin
n elig orden rundt h ele skrivebordet. 
Vi t enkte: Dette var ikke det mest 
beleilige oyeblikk for a fa et intervju . 
Men da fru Karlseng hort e va rt reren. 



A v ld edningsrorn og dusj 

de var hun straks med stor iver vi llig 
til a g i oss de opplysninger vi ville h a. 

Hvor lenge har badet na vrert i 
virksomhet? 

I 3 ar. Men det var na f0r vi fikk 
opp badet a t vi h adde det meste ar
beidet. Anskaffelse av k apita l. Vi 
kunne feire ·213-ars jubileum pa dette 
f0r vi kom i gang m ed byggearbeidet 
pa badet. Det var fru Ingrid Ki rer 
som tok opp ideen a llerede i 1930, og 
ga straks ing . Ga rder i oppdrag a 
unders0ke mulighet ene for et bad her 
pa stedet. Da i tilknytting til fabrik. 
k en og m ed nyttiggj0relse av varmt 
vann derfra. I ·1936 fikk vi en type
tegning fra Norges Badeforbund, og 
hele badet med bade- og sanitrer
anlegg skulle etter prisoverslag kom
m e seg pa 20.000 kr. Men vi var ikke 
sa velsituert 0konomisk dengang at 
vi dristet oss til a bygge. Sa kom 
krigen, og for a trygge pengene ble 
de satt pa konto og rett og s lett kalt 
badefondet. F0rst i 1-952 lble det ende. 
lig besluttet a bygge. De som a rbeidet 
for «hjem for eldre» pa Ranheim og 
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sanitetsforeningens badekomite g ikk 
da i kompa niskap og med stor hjelp 
av fabrikken og kommunen fikk vi 
opp bygget. Sanitetsforeningen fikk 
da mot a sette inn •50.000 kr. , h ele 
kjelleret asjen og disposisjonsrett til 
en leilighet mot vanlig lei e. A v de 
50.000 kr. vi satte inn hadde vi fa tt 
20.000 kr. av fabrikken, og ellers har 
vi m ed utlodninger og tilstelninger 
stadig kalt pa ranheimsbefolkningens 
st0tte, og a ldri forgjeves. 

Hvordan er det m ed s0kningen og 
hvorda n gar det 0konomisk? 

S0kningen til badet er bra. 0kono
misk er det tungt for oss, men dette 
far dere de beste opplysninger om 
hos tilsynsmannen for badet fru 
M0ller. 

Men m ed det samme de er her, og 
skal skrive sa synes jeg der e b0r 
nevne a t vi har a ndre ting fore. Bar
nekontroll en gang om m a neden , kvin. 
nekontroll to ganger om maneden. Vi 
har forbindingsstu e hvor s0ster Ase 
i 119158 har foretatt 44'5 skiftinger, 3145 
behandlinger med h0yfjells-sol. To 



Sanitetsfm·eninge·r"s trivelige m0terom ved si clen av baclet. Ved bordet fra h . : 
Fru A strid Karlseng, form. i sanitetsforeningen , t1·u Mw·ie Overwien, visej or

mann fru H j0rdis M0ller-, styrem edlem og tilsynsmann to1· folkebadet, 
fru Emma Wiik, baclem este1·. 

kvelder hadde vi poliovaksinering. Vi 
har avholdt p edikk-kurs for interes
serte, rnannequin-oppvisning o.s.v . 

Alt. dette mil. vi fa kornrne tilbake 
om i en annen artikkel. Men hadde 
ikke dere ogsa fotpleie en gang? 

Jo, for eldre, men det var vanskelig 
a fa de til a komrne. D e unnsil. seg 
s;:erlig hvis det manglet bena noe. Men 
hvis a lle innsa hvor viktig det er a ha 
et godt forhold til undersa ttene, ville 
de nok komme. Forst okonomien ti l. 
later det skal vi t a opp dette arbeidet 
igjen. 

Vi skjonner fru Karlseng har en 
veldig interesse for sanitetsarbeidet, 
og til s lutt spor vi henne hvor lenge 
hun har v;:ert formann i foreningen. 

I 15 il.r, og for den tid kasserer i 
10 ar. 

Vi kan na ikke Iegge mere beslag 
pil. hennes tid, takker for opplysnin
gene, og onsker fortsatt lykke til med 
al1beidet. 
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Vi setter oss na i forbindelse m ed 
tilsyns m a nnen for badet, fru Hjordis 
Moller, og forbereder h enne pa en 
time i «det spors». Hvordan har sok
ningen til badet v;:ert i 19158, og er 
sokningen stigende? 

I 1958 har vi hatt 1500 badegjester. 
Dette er noe mindre enn i 119·57, og 
dette kommer vel av at badet na er 
a pent 2 dager i uken mot tidligere 3. 
Det vi har t apt i b illettinntekter , opp
veier likevel ikke pa langt n;:er det vi 
ha r spart inn pa utgiftene ved denne 
ordning. 

Hvord:J.n gar badet okonomisk? 
Akkurat i fjor hadde badet et lite 

overskudd. Det skyldes forst og 
fremst a t brenselsutgiftene er gatt be
traktelig ned p. g . a. rasjonaliseringen 
i driften. Dessuten har vi i a r ogs·il. 
fatt et t ilskudd fra Norges Badefor. 
bund. Ellers har vi jo arlig stotte fra 
Strinda Kommune - i ar forresten 
noe mindre enn tidligere. Men far vi 



Emma Wiik pa plass en badedag. 



beholde det kommunale bidraget, og 
sokningen til badet blir like jevn som 
den har vrert i den senere tid, haper vi 
at vi skal kunne greie a drive badet 
uten nevneverdig tap iallfall. Og mere 
kan vi i grunnen ikke forlange. 

Hva er prisene for de forskj ellige 
bad? 

Karbad koster kr. 1,75 og badstu 
kr. 1,50. Barn beta ler kr. 0,75 og de 
alderstrygdede ba der gra tis. 

Badstu er a pen torsdag kl. 14-----<19 
for darner , og f r eda g samme tid for 
h errer. Det er 2 karbad, og det er 
vesentlig de a lderstry gdede som b e
nytter disse. Ellers er de fl este gatt 
over til a benytte ba dstu , og vi har 
inntrykk a v a t de som forst h a r fun
net veien til Sanitetsforeningens bad
stu , gjerne kommer igjen. Badet har 

Tippekonkurransen 

i nr. 4, 1958 
Inter essen for tipping er etter hva vi 

horer g a nske stor h er pa Ranheim. 
Kunne vi fa m ed en brokdel a v disse 
interesserte i va re konkurranser 
skulle vi v re re fornoyd. En del er da 
trofast med oss ogsa , og det er opp
muntrende. Premiesjansen e er vel og 
sa adskillig storre her. 

Vi vii m ed en gang si a t ingen 
hadde 1'2 rette denne gang. 

Nesten aile var enig e om at Alvoen 
Papirfabrikk leverer papir t il va re 
pengesedler. Men ikke a ile var opp. 
merksom pa a t losje Sagatun er eldst 
a v de tre nevnte foreninger . 

Bare en mann, Ole Kirkvold, h a dde 
rede pa at enhver rett-troende kato
likk kan velges til pa ve. - Noen me
ner at de kunne ha vrert statsra d i 
215-arsalderen, m en da h a dde de nok 
vrert 5 a r for t idlig ute. - D en n est 
storste by i Sovjetsa m veldet var det 
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na en fast kundekrets, men selvsagt 
haper vi at enna mange f lere vii be
nytte badstua i tiden framover. For 
a gjore f lere oppmerksom pa det store 
gode som badet pa R anheim er skal 
vi na forsoke m ed en r ekla me pa R a n. 
h eim kino. 

Til slutt sier f r u Moller a t vi ikke 
rna g lemme a n evne var a lles venn 
fru Emma Wiik, som hos a lle ba de
gjester er like populrer. Det er hun 
som daglig h a r tilsynet m ed ba det . 

Vi sier fru Meller t a kk for opplys
ningene og t enker sa mtidig : Nar en 
ser pa det R a nheims sanitet sk vinner 
utforer skulle en bare for a st oil:te 
deres a r beide t a et ekstra bad hver 
uke. 

B. 

stor uenighet om, m en det er Lenin. 
g ra d. - Ma nge visste a t Bala ng rud 
er storm edaljer. - Ranheim «nye» 
skol e er 4'2 a r , a ltsa byg d i 19'17. 

At en skulle finne opprinnelsen til 
f rost a poteten «Magnum Bonum» i 
Sor-Amerika syntes m a nge va r uri
m elig. - Alle tipperne g a r r undt med 
for lite knokler. Ingen ha dde ved opp
telling en kommet til 250. Merkelig at 
dr. Smith ikke hadde varslet om 
dette ved legekontrollen . 

Gjennomsnittstemp. pa Svalba rd 
(vestkysten ) er -7- 5,6 gra der. -
F ug lekongen kjente a lle. - Norsk 
Rikskringkasting ble opprettet i 1'93·3. 

En rekke m ed 12 r ette skulle ha 
sett slik ut: x x 2 1 1 1 x 1 2 2 .2 x . 

10 r ette var oppna dd a v 2 mann , 
Ole Kirkvold og Gisle Ga laen. 9 r ik
tige ogsa a v 2 m a nn: Sig v. Alstad og 
0istein Saksvik. 

Etter loddtrekning ble premielisten 
slik , 

1 . 
2. 
3 . 

premie Ole Kirkvold 
» Gisle Gala en 
» Sigv. A lstad 



Papirindustriens 

Ranheims- lcm·en e pa laboTcttoTiet. 

Ordet forskning moter vi daglig 
bade i dagspressen og i r a dio, og det 
er ytet meer penger fra Staten og 
private bedrifter pa forskningens om
rade de siste 10 a r ene enn de tidligere 
50~so aren e. 

A t dette h a r sin store betydning er 
det vel bare en m ening om hvis man 
innen norsk industri skal h a noen 
s j anse til a vrere m ed i konkurra nsen 
med de store industriland ute i verden. 
Treforedlingsindustriens m enn har 
sjolsagt vrert oppmerksom pa dette og 
har drevet en stadig stigende forsk
ning helt s iden 192'3, og det siste store 
loftet er Papirindustriens Forsknings. 
institutts nye flotte hus pa Gaustad
jordet pa Blindern. Et tipp-topp mo
derne bygg i aile h enseender. Dette 
institutt driver jo en meget utstrakt 
virksomhet, og noe a v det siste pa 
omra det er fa rgekurs for papirindu. 
strien. 

Undertegnede sammen m ed for
m a nn John Leikvold og farger Alf 
Thingsta d hadde den fornoyelsen a ga 
dette kurset i tiden s.---:13. desember 
1>9138. 

I den sen ere tid har ordrene pa far
get papir oket, noe som naturlig vis 
skaper spesielle problemer. P a dette 
omrade, som pa sa mange a ndre in
nen papirindustrien, skjer det imid-

forskningsinstitu tt 

lertid stadig noe nytt, sa det g jelder 
a h enge pa sa godt man kan. 

Dette a farge papir og da spesielt 
kraftpapir er slett ikke sa enkelt, da 
det er sa mange usikre og ukj ente 
faktorer som spiller inn. De fl este -
sk a l jeg si ikke fagfolk, betegner jo 
vanligvis a lt innpakningspapir for 
g ra -papir, selv om det kan vrere man. 
ge forskjellige nyanser, og dessuten 
har vi en masse spesialiteter m ed til 
dels meget skarpe farger. 

Det er som regel 4 forsk jellige f ar
gestoffer som brukes i papirindu
s trien, nemlig: Basisk e - sure - pig
mentfarger og direktfargestoffer. 
Aile disse 4 fargestoffer kan brukes 
hver fo r seg, men ogsa sammen med 
hverandre. 

J eg skal ikke her komme n rerm ere 
inn pa fargingen i sin a lminnelig het , 
m en vii g jerne n evne !itt om oppleg. 
get for dette fargekurset. Kurset var 
lagt opp av siv.ing. Per H a llan, og 
han var ogsa kursleder. 

Deltakerne i kurset, 16 i t a llet, ble 
onsket velkommen av papiravdeling
ens sjef, ing. Holte, og sa fikk ing. 
H a llan ordet. H a n fremforte sitt fore
drag om fargestoffer og farging av 
papir pa en lett forstaelig og grei 
mate. 

Siv.ing. 0. J a nsen (driftsing. ved 
instituttet) holdt foredrag om «For
skjellige mulighet er for farging av 
papir». 

T. Smeby k a lte sitt foredrag «Far
ging av papir m ed basiske fargestof. 
fer». 

Siv.ing. H. Bull holdt foredrag om 
«Direktfa r ger ». Ing. Otto F a lkenberg 
snakket om «F a rg ing med pigment
farger». 

Ing. Otto F a lkenberg holdt ogsa 
foredrag om «Fargeproblemer i prak
sis» og T. Smeby om «Optiske bleke
midler». 

Foredrag om «Fargelrer e» ble holdt 
av siv.ing. V. Loras. 

Etter hvert foredrag ble det fore
t a tt la;boratorieprover hvor deltakerne 
ble inndelt i grupper pa 3, unntatt 
kraftpapirgr uppen, hvor det ble 4 -
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3 fra Ra nheim + Molla t fr a M. P e. 
t erson & S0n A .s, Moss. 

Disse labora t oriep r0vene var svrer t 
interessante og lrererike. Vi laget h er 
pa pir i a ile mulige far ger, og sma 
pmver av a lt pa pir v i Iaget ble klist 
r et pa a rk m ed n0dven dig t ekst under 
hvert pr0veark . 

A ile delt ak erne f ik k hver sin solide 
m a ppe hvor a ile pr0ver og samtlige 
foredrag ble p laser t i t ur og arden , 
sa nar kurset var ferd ig, hadde v i a lt 
sammen med h jem, og en k an da sla 
opp i m a ppa sa snart det er noe i 
forbindelse m ed farging en ikk e er 
s ikker pa. 

J eg h a r hatt forn0yelsen av a ga 
noksa m a nge fo r skj ellige kurs, men 
det er f0rs t e gan g jeg har gatt et 
kurs hvor teori og prak sis har gatt 
ha nd i ha n d. E t meget inter essant 
og lrererikt kurs. 

T onen bla nt deltakerne var den 
a ller best e fra f0 rs t e stund, og fore
dragsholderne var g r eie pa a ile mat er, 
sa a lie var pa b0Igelengde .. 

Det var diskus joner ette r hver t 
for edrag, og det vii jeg s i lrert e i !wert 
fa ll jeg meget av. 

G am le erfarne fo r m enn som h a dde 
fa rget pap ir i ma nge ar k om rned 
rnang t et g ullkorn som var verd a 
Iegge seg pa rn innet . 

Atter en gang fikk en syn for at 
a lle bedrifter h a r de samrne problem er 
a st r i m ed, m en ikke a lle har vrert 
lik e heldige med !0sningen . S vrert fa 
bed rift er h a r k ontinuer lig farging, og 
i forh old til de f leste a ndre f abrikker 
tror j eg vart f argeanlegg ligger godt 
a n, og vi h a r hap om a t det sk a l b li 
end a bedre. 

I forbindelse med ku rset nyttet jeg 
ogsa h 0vet til a h0re !itt om insti
t. uttets utvikling siden st a rten i 19213. 
Ing . Otto J a nsen var sa elsk ver dig a 
g i noen opplysninger. 

Det var ganske t idlig !da rt blant de 
ledende m enn innen papirindustr ien 
a t skulle m a n n a de s tore result a t er 
m a tte m an k omme fram til en felles 
forskning, og i 1923 ble dr. Sig urd 
Sa m u elsen a nsatt f or a bygge opp og 
lede F orskningsinstit uttet. Det var en 
svrert beskj eden begynnelse m ed et 
driftsbud s jett pa 3000 kroner . 

Det f0rst e labor a toriet var pa det 
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D eltak,en!e pet kurset. 

Kg!. Fredriks U niversitet, m en det b le 
gansk e snart for lite p lass, og m an 
flyttet til et stmTe Iok 2. Ie pa Thunes 
Mek . Verk sted , men ogsa her ble det 
gansk e fort for lite rom , og i 1'925 
f lyttet instituttet t il Ernbr et sfors F a 
brik ker pa Mod um. H er holdt de til 
fram ti l 1931 da insti t uttet f lyttet inn 
i eget h us pa Sk 0yen. H er ble det 
ogsa stadig utvidelser, og i 1939 h adde 
instituttet hele 1500 m2 disponibel. Sa 
k orn k r igen med s ine stagnasjoner pa 
a ll e ornrader, men f r am synte m enn 
innen t r eforedlingsindustrien h adde 
plan ene k lare ved k r igens s lutt f or 
en videre organisert fe lles f or skning . 

I 194 7 ble Sk ogindustrien s F orsl.;: 
ningsforening ( S.S.F .F .) stifte t , hvor 
samtlige bransjeorganisasjoner innen 
sk og'bruk og skogindustri er m ed, og 
nu ble farten satt opp for a sk affe 
penger t il et etter tidens k rav h0velig 
hus for den videre fo r skning . 

I ja nuar 1 ~53 ble det f 0r s t e spa de
stikk 'tatt og 15. septem ber s . a. f or e
tok H a ns Ma jestet K ong H a kon den 
symbolsk e grunnstensnedleggelsen . 

Innfly ttingen begynte i a r sskiftet 
19155/56, og det stor e f lott e huset som 
koster ca. 7 % mill. k roner har h ele 
7000 m2 g ulvflate iberegnet gar asje. 
Fra et beskjedent d riftsbuds jett pa 
3000 kr. i 19·2·3 er man i 19'58 oppe i 
ca. 2% m ill. , og det ma m an h a Iov 
t il a s i er !itt av en utvikling . I samm e 
t idsrom er f unks jonrerst aben 0k et f r a 
11. til 100 per son er. 



Arbeidet ved instituttet faller i 3 
grupper: 

r1) L angsiktige forskningsoppga ver. 
'2) Storre og mindre oppdrag fra 

bedriftene. 
3) Servicevirksomheten. 
Instituttet har ogsa et meget godt 

:bibliotek som bl. a. omfaJtter ia. 0.50 
tidsskrifter som er a v spesiell inte
resse for treforedlingsindustrien, og 
ca. 700 bind forskje lligartet faglitte. 
ratur og ellers av interesse. En m eget 
pen lesesal k a n ogsa benyttes av uten
f orstaende. 

Fire til fem tusen s torre og mindre 
oppdrag blir utfort !wert ar som in
kluderer masseundersokelser - f iber
undersok elser - koniske a na lyser og 
sa videre. 

Instituttets a rbeid foregar ikke 
bare innenfor dets egne loka ler, men 

I skrivende stund er det kanskje for 
tidlig til sesongen, m en Ia oss t a et 
lite tilba k eblikk pa sesongen 58. Ut. 
viklingen har gatt den r ette veien. Det 
synes i hvert fa ll de som steller m ed 
skotthylla. D et er over 100 forskjel
lige navn, alle bedriftense fo lk, som 
finnes pa deltak erlistene, eller 17- 18 
prosent av samtlige ansatte. Likesa 
er det bokfort ca. 5000 serier, og det 
er ikke sa lite. 

La oss se hvordan det ville ha gatt 
hvis en ma nn skulle ha utfort aile 
disse kast. Det ville h a blitt ca . 
100 000 k ast . Med et halvt minutt pa 
kastet ville det ha gatt m ed 833 timer. 
Gir vi mannen 6 dagers uke, m ed 8 
timer hver dag ( dette er skrevet for 
1. mars) , ville det h a gatt m ed 17 
uker. L a oss fortsette a regne. Hvis 
m a nnen k astet etter landeveien og 
stadig fortsatte a k ast e framover, 
ville han k ast e seg gjennom strek
ningen R anheim- Kristia nsund tur -
retur og enda ha 5 mil ukastet. Stak
kars mann. 

Josa. 
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noen av personalet er til stadigh et pa 
besok ute i bedriftene i forskj ellige 
~rend og oppdrag hvor de ogsa virker 
som konsulenter. 

Instituttet har ofte besok av indu
striens folk, og Papirindustriens T ek. 
niske Forening har sine gruppemoter 
her i husets flotte motesal, sa kon
t a kten er til enhver tid den a ller best e. 

J eg vii anbefale a ile papirfolk som 
har a nl edning , til a besoke instituttet, 
og jeg ha r inntrykk av a t a ile er vel
kommen dit. 

Til slutt vii jeg takke bedriftsledel
sen fra oss tre deltakere for a t vi 
fikk ga dette kurset som vi haper pa 
ogsa k a n komme bedriften til gode. 

R a nheim , 5. februar 19159. 

T.B. 

Skotthyllplassen pa Hansbakken 

B eslutningen om en slankekw· 
bliT ojtm·e tTU!fet i kjolefoTTetni ngen 
enn has Zegen. N. L. 

«Hun hadde glemt kunsten a lwn
veTseTe, men dessveTre iklce mistet 
talens bruk. » ( B eTnhaTd Shaw) 



.5fahhursrurkkelcn 

De som har bes0kt Salt0ya, ran
heimarbeidernes feriested ved L ang 
stein, har sikkert a ile lagt merke til 
den noe eiendommelige n0kkelen som 
brukes til buret der. I f0lge muntlige 
beretninger skal dette vrere n0kkelen 
til Lo kirke. Denne kirke, hvis redning 
fra 0deleggelse, er blitt betegnet som 
et spennende kapitel i tr0ndersk ku!. 
turhistorie, ble oppf0rt pa Lo i Asen 
en gang i en dunkel fortid. 

Nar kirken ble bygd blir visst de 
lrerde aldri enige om, men at den ble 
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PA SALT 0 YA 
oppf0rt i middelalderen en gang, ja 
kanskje sa tidlig som i det 1'2. a rhun
dre, er meget sannsynlig. Om det var 
den kirken som f0rst ble bygd pa Lo 
som senere ble flyttet til Sa lt0ya, er 
det ogsa tvil. Ekspertene mener imid
lertid at kirken i 1~39, altsa for 100 
ar s iden, ble revet og f lyttet til Salt-
0ya hvor den g jorde tjeneste som sj0-
hus. 

Hele affreren holdt visst forresten 
pa a ga i glemmeboken. Men i 1909 
kom det ut rykter om at det fantes 
et sj0hus pa Salt0ya som en gang 
hadde vrert kirke. D et var gardbruker 
Joha n Fl0a n som skrev til stads
arkivar Kr. Koren i Trondheim og 
fortalte om et t0mret trehus pa Salt -
0ya som skulle selges ved auksjon. 
Han ville at stadsarll:ivaren skulle 
berge huset da det var den gamle kir. 
ken fra Lo i Asen. 

Dette satte fart i karene som inte
resserte seg for fortidsminner og de
res bevaring. Salt0yas gamle sj0hus 
ble skueplassen for intense gransk. 
ninger og malinger av arkitekter og 
a ndre lrerde folk som s0kte a trenge 
igjennom det m0rke som denne kir
kens historie var hyllet inn i. Primus 
motor i denne granskinga var lektor 
liVilhelm Lund. , 

En kar som var til stor nytte under 
dette arbeidet var Arn Kleivtm. Han 
var nemlig den siste kirketjeneren i 
kirken. Wilhelm Lund dro til Sparbu 
for a treffe Arn som var f lyttet dit. 
Trass sine 81 ar var hans a ndelige 
vig0r helt prima og h a ns hukommelse 
var g limrende. At Lokirken kunne re
konstrueres og til s lutt bli reist pa 
Sverresborg skyldtes nok ikke minst 
m0tet mellom disse to. Men arbeidet 
tok lang tid, og det var f0rst i 19'18 
at Lund kunne sende den endelige rap. 
port til Riksantikvaren. 

Men tilbake til s j0huset. Pa vegne 
av Bygningsmuseet for Trondheim og 
Tr0ndelag kj0pte Johan Fl0an byg
ningen for kr. 399,60, og sommeren 
19111 ble det revet under tilsyn av 
arkitekt August Albertsen, som per
sonlig merket hver enkelt stokk i 
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bygningen. A f0re det opp m ed en 
g>ang va r ura d. Det g ja ldt a r ekon. 
struere kirken og da m ll.tte det nye 
g ra nskninger til. Ma t erialene ble der
for lagret forelapig. Men i 1920 sto 
Lo kirke g jenreist pa Sverresborg. 

Et pr01blem under r eisingen a v kir
ken pa Sverresborg var a finne ut 
hvor d0rer og vinduer skulle pla seres. 
Det som hadde tjent til dette formll.l 
opprinnelig var m ed et mildt uttrykk 
blitt adskillig maltraktert ved opp. 
byggingen pa Salt0ya. Det sies a t det 
m a tte et helt det ektivarbeide til for a 
spore opp m erker etter den virkelige 
inngang og t!l vinduene til kirken. 

D ette med vinduene bragte forres
ten pa det r ene a t kirken nok skrev 
seg fra middelalder en . Hist og her 
fantes m erker etter et vindu eller to, 
hayt oppe pa veggene og m ed sma ru
ter. Ved prek estolen og der dapshand
lingen e skulle forega var det ogsa 
sma vinduer. Det var nok a t presten 
ha dde lys til sine b0ker. B 0k er fo r 
menighet en eksisterte ikke og lite 
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bruk hadde vel fo lk for dem ogsa. 
L esekunst en va r nok ikke a ile m anns 
eie den g>angen. Hvilket behov var det 
da for lys og vinduer ? 

Siste ordinrer e g udstjeneste i Lo
kirken holdtes 31 . oktober 1858 (22. 
s0ndag i tref.) «2 bern d0bte, 2 koner 
introdusert , 180 communica nter » 
(Nattverdsg jester). Men i dagsregist. 
r et st ar ogsa anf0r t: «Tirsdag 116 . 
novbr. communion i Lo k a pel. J. kone 
introd. 1 barn debt es. U ndervist con
f irma ndene 98 communicanter ,» Men 
sa er det slutt. Lo kirk e er ute av 
sagaen. , 

U t styret f r a ki rk en synes a h a 
kommet pa a vveie. Nar dette utstyret 
blir nevnt blir g jerne uttr ykkene «det 
fortelles» og «det er sagt» brukt. D et 
ser forres ten ut som om en del av 
utstyret f ulg te m ed da k irken havnet 
pa Sa lteya . Noe a v det ble mulig ens 
barneleiker , noe muligens brukt pa 
a ndre m a t er. Det sies a t en smagutt 
pa Salteya ska l ha sagt i den tiden : 
«H a n f a r ha r fa.tt sa fin ei kjerk-
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skjort no. Ho har kors bAde bak og 
fram>. D en gamle messehakelen fra 
Lokirken var nok fremdeles i brule 

Men om det var saker og ting som 
fulgte med kirken til Salte~ya sA er 
a ltsa bare kirkene~kkel en tilbake nA. 
Den g j0r for tiden tjen este som bur
nekkel. Savidt vites har museet pa 
Sverresborg forbeholdt seg arveretten 
t il clenne nekkelen . 

FAMILIEN UHELDIGSEN 
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Det h ender at brudepar kommer og 
ber om a bli viet i den rerverdige 
kirken. Hvis det er noen av leserne 
som gar i giftetanker og som blir 
g r epet av sentimenta litet, sa er det 
a ltsA anledning til A innga pa kten om 
troskap for livet i Lokirken pA Sver. 
r esborg. 

Ved E. A. 



Sfeklerd 

Ole Tr0an 

Ogsa denne gang presenterer vi en 
fj erde generasjons familie i denne 
spalte, n emlig familien Gjengst0. Det 
er imidlertid et nytt moment denne 
gang, og det er a t bestefor eldrene 
eller kanskje m er e riktig oldeforeld
rene pa begge sider kommer inn i 
bildet . 

Ole Tman, Sigrid Gjengst0s far , be
gynte ved bedriften i 1884, og var 
a ltsa m ed fra b0rjan. 

Andreas Gjengst0 begynte samtidig 
som sin s0nn Joha n i 1908, dade kom 
hit til R a nheim fra Bremsnes pa 
Nordm0re. 

Fru Sigrid Gjengst0 sier at hun 
k an huske at hun h0rte snakk om 
dagl0nna da faren begynte ved rbedrif
ten. Den var kr. 1,60. Det var ellers 
mye som var annerledes da, lite pen
ger og nest en ingen ting av det som 
vi tar som en selvf0lge i dag. Det var 
bare a klemme pa a arbeide det. 

Ja,ja, dette var altsa f0r vanskelig-
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AndTeas Gjengst0 

Johan Gjengst0 



Ole Gjengst0 A 1·vid Gjengst0 

Torbj0rn Gjengst0 Bj0m Stene 
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hetene m ed r0de streker og fritids 
prob lemer oppsto. 

If0lge na turens orden d0de Ole Tr0-
a n og Andreas Gjengst0, m en livet 
gikk fortsatt sin gang. Deres barn 
Sigrid og Joha n f0rte slekten videre. 
Johan Gjengst0 s luttet ved bedriften 
etter oppnadd a ldersgrense, men s0n-

L1 dektnsitcten g;ure hagearbeidct 

for dcg dr 2058 

Tenk deg framover 100 a r sa kan 
du ta m ed deg en liten mikrofon i 
passende lommeformat, sette deg ut i 
hagen pa et rolig og skyggefullt sted 
(vi forutsetter godt, varmt vrer, og 
ikke gmnn vinter) i en god liggestol. 
og med en iska ld pjolter, kalle pa din 
hagehjelp og gjennom mikrofonen 
diriger e a lt hagearbeide. 

Alle som har en hage a stelle med, 
blir en slave av den. Hagen skal 
opparbeides, isaes, lukes og h0stes, 
h ekker skal klippes og ganger skal 
rak es og holdes r ene for ugress o. I. 

N a k an du a ltsa bare sette deg i 
din beste stol og smaprate med din 
venn hagearbeideren , og i l0pet av 
utrolig kort tid er h ele hagen ferdig. 

Du rna selvsagt ikke sovne etter at 
du har satt din venn igan g , for da 
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nene Ole, Arvid og Torbj0rn star na 
midt oppe i arbeidet s itt he r·. Likesa 
datters0nnen Bj0rn Stene. 

Som vanlig i denne spalte bringer 
vi ogsa denne gang fotografier av 
dem som er eller ha r vrert a nsa tt ved 
bedriften. 

10 ch·: 
Kristoffer Ta nem 

6o aT: 
K arl Bj0rnsta d 
Ingemar Kvitha mmer 

50 ar: 
Einar Qvenild 
L eif Joha nnesen 
Sigurd Eriksen 
Bernhard Horrig mo 
Sven Olsson 

E. 

17/5 -59 

8/'4 J5'9 
51'5 -'59 

7/3 -<59 
8 /4 -59 

12 /4 -'59 
21 /4 J59 
27/5 · 59 

k a n du risikere at vennen fortsetter 
med sitt, og k anskje du er sa uheldig 
a t du selv sitter i vegen. 

R ef lektionerna gora sig sjii.lva. 

H. M. 
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Tryg·ve ETiksen 

I januar va r det to av vare a rbei
dere som sluttet etter a ha nadd a l
dersgrensen . Olaus Johansen fylte 70 
a r 14 januar og Trygve Eriksen 30. 
januar. 

Olaus Joh ansen hadde sammenlagt 
arbeidet i fabrikken i 38 Ar, mens 
Trygve Eriksen kunne se t ilbake pa i 
a lt 54 a rs tjeneste i va rt m ek a nisk e 
verk sted. 

Nar vi s nakke r om T rygve Eriksen , 
mA vi unne oss forn0yelsen av A refe. 
t""e r e en liten p ussig episode. 

Som bekjent hadde Eriksen den 
prisverdige egenska p at han var 
s vrert n0ye med a komme presis om 
morgenen. Men en m a ndags morgen 
var ha n m eget ille ute. H a n ha dde 
forsovet seg sA grundig at klokken 
viste 9 da ha n kom setten de i f abrik
k en, ulykkelig og m eget oppbrakt, da 
m0nstringskortet var inndratt, hvi l
k et ha n fant m eget urimelig a ll den 
stund h a n ikke var kommet for sent 
pa mangfoldige a r. Men en n0yere 

Olaus Johansen 

kontroll ga som resultat at klokken 
ikke var 9, m en 21.00 ( vare krona
metre har jo den fe il at de ikke gar 
til 24.00 ). Eriksen had de rett og slett 
vAknet sA plutselig av s in for lengede 
s0ndags.middagsiur· a t ha n b le f ull
stendig desoriente rt og tok den lyse 
somrnerkvelden for a vrere morgen. 
Litt flau tok Eriksen hjem veien fatt 
i g lad forvissning om at reren va r 
r·eddet. 

Ola us Johansen sorn k a nskje er be
dre kjent un der n avnet «Sk ipper'n ), 
g ikk i la nd fra hurtigseileren «Nor
den» i 1914 og arbeidet delvis i fabrik
k ens forskj ellige a vdelinger og delvis 
pA lekterne som fraktet flisved til 
R a nheim. 

I 1943 ble det s j0m a nnslivet ig jen 
innlil Joha nsen i 19•50 fikk a nsettelse 
i bygningsavdelingen . D a Joha nsen 
g ikk a v, var han en meget eff ektiv 
hylsemaker i E.avde lingen. 

A.M. 
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